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Kære sundhedsudvalg 

Jeg henvender mig til udvalget, fordi jeg synes, der er blevet talt alt for længe om de 

unges forbrug af alkohol og røgfri nikotinprodukter uden et reelt politisk initiativ. 

Danske unge har den tvivlsomme førsteplads i Europa mht at indtage alkohol. 

Tidligere havde de islandske unge denne plads - men gennem en aktiv indsats 

indtager de nu sidstepladsen. 

Mit indtryk af danske unges forbrug af røgfri nikotinprodukter (snus) er, at det er 

temmelig omfattende. På ungdomsuddannelserne er der rygeforbud, hvilket delvist 

bliver overholdt både af elever og undervisere, men anvendelsen af poserne med 

nikotinindhold er væsentligt sværere at opdage/begrænse. 

Det er kommet frem i medierne, at nikotin har en uheldig indvirkning på den unges 

hjerne og kan muligvis give anledning til angst/depression.  Disse oplysninger bygger 

- så vidt jeg ved - ikke på et videnskabeligt grundlag.  

I vores naboland, Sverige, har man lang tradition for anvendelsen af snus - hvilket 

må betyde, at man dér har et godt grundlag for at vurdere skadevirkningen af dette 

nikotinholdige, røgfrie produkt. 

Jeg vil anbefale sundhedsudvalget at rette henvendelse til henholdsvis islandske og 

svenske eksperter for at optimere grundlaget for fremtidige tiltag på disse to 

sundhedsområder. 

 

De bedste hilsener 

Søren Kirchheiner 
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